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ظرفیت۲۲میلیونتنیذخیرهسازی
کالاهایاساسیدرکشور

مدیرکل دفتر فنی و مهندســی شــرکت 
بازرگانی دولتی ایران گفت: میزان کل ظرفیت 
ذخیره سازی کالاهای اساســی به بیش از 

۲۲ میلیون تن می رسد. 
به گزارش شرکت بازرگانی دولتی ایران، »احمد عبدلی« 
به ظرفیت مطلوب ذخیره ســازی و نگهداری کالاهای 
اساسی در کشور اشــاره کرد و افزود: برای ذخیره سازی 
کالاهایی مانند گندم، برنج، روغن و شکر، ۲۲ میلیون و 

۷۵۱ ظرفیت وجود دارد که از این نظر در شرایط مطلوبی قرار داریم.
مدیرکل دفتر فنی و مهندسی شرکت بازرگانی دولتی ایران تصریح کرد: برای ذخیره سازی گندم 
۴۷۹ سیلوی ذخیره سازی بتنی و فلزی به ظرفیت ۱۴ میلیون و ۷۵۰ هزار تن در بخش دولتی 
و خصوصی وجود دارد و ظرفیت انبارهای مکانیزه ساده دولتی و خصوصی که تعداد آنها به ۲۸۲ 
واحد می رسد توان نگهداری ۶.۵ میلیون تن گندم را دارد. عبدلی ادامه داد: برای ذخیره سازی سایر 
کالاهای اساسی شامل قند و شکر و برنج نیز بیش از یک میلیون تن انبار ذخیره سازی داریم که 

توسط بخش دولتی تجهیز شده است و راهبری می شوند.
مدیرکل دفتر فنی و مهندسی شرکت بازرگانی دولتی ایران، ظرفیت سردخانه های در اختیار این 

شرکت را برای ذخیره سازی مطلوب کالا ۶۲ هزار تن اعلام کرد.
عبدلی گفت: روغن خوراکی نیز در مخازن روغن به ظرفیت ۲۶۱ هزار تن که به صورت ملکی 

و استیجاری توسط این شرکت نگهداری می شود.
وی خاطرنشان کرد: با صرف هزینه های عمرانی در سال های اخیر توانسته ایم مراکز ذخیره سازی 
را تعمیر و بازسازی کنیم و با خرید تجهیزات، برای ذخیره سازی کالاهای اساسی، شرایط مطلوبی 
را ایجاد کنیم و به استاندارهای بالایی در بخش نگهداری برای حفظ کیفیت کالاهای اساسی 

دست یابیم.

۲۷درصدارزنیماییکالایاساسیبهبرنجرسید
حدود ۷۶۰ میلیون تن برنج در ســال جاری 
ترخیص و وارد کشور شده که این رقم حدود 
۲۷ درصد واردات کالاهای اساســی با ارز 

نیمایی را دربرمی گیرد. 
برنج از اقلامی اســت که تا حدود دو ســال پیش با 
ارز ۴۲۰۰ تومان وارد می شــد اما بعد از آن از لیست ارز 
ترجیحی خارج و با ارز نیمایی انجام می شود.بررســی 
وضعیت واردات برنج در ســال جاری نشان می دهد که 

از ابتدای سال تا ۱۹ آذرماه در مجموع ۲۱.۸ میلیون تن کالای اساسی در ۲۵ گروه کالایی وارد 
شده که ارزش آن بالغ بر ۱۳.۳ میلیارد دلار بوده است.همچنین از واردات کالای اساسی، هفت 
قلم به وزن  ۱۹.۳ میلیون تن و ارزش ۱۰.۵ میلیارد دلار با ارز ۴۲۰۰ وارد شــده و مابقی با ارز 
نیمایی بوده اســت؛ به طوری که در دوره مورد بررسی ۲.۷ میلیون تن کالای اساسی به ارزش 
بیش از ۲.۸ میلیارد دلار با ارز نیمایی وارد کشور شده است.اما از مجموع کالاهای وارد شده با ارز 
نیمایی ۸۹۲.۸ هزار تن به ارزش بیش از ۷۵۹.۱ میلیون دلار به واردات برنج اختصاص دارد که 
نشان می دهد که ۳۳ درصد وزن و ۲۷ درصد ارزش واردات با ارز نیمایی به برنج اختصاص دارد.

میزان واردات برنج در سال جاری در مقایسه با سال گذشته ۲۸ درصد از لحاظ وزنی و ۱۸ درصد 
ارزش رشد دارد، واردات این کالا از ابتدا تا ۱۹ آذرماه سال پیش ۶۹۹.۹ هزار تن به ارزش بیش 
از ۶۴۱.۳ میلیون دلار ثبت شده بود.این در حالی است که با توجه به ممنوعیت فصلی واردات 
برنج از ابتدای مرداد تا اواخر آبان ماه، به صورت محدود و با شرایط خاص فقط حدود ۱۵ هزار تن 
ترخیص انجام شد.گزارش مرکز آمار نیز نشان داده بود که در آبان ماه سال جاری، هر کیلو برنج 
وارداتی به طور متوسط ۲۷ هزار تومان قیمت داشته و تا بیش از ۳۲ هزار تومان هم فروش رفته 
 است که  نسبت به مهرماه امسال ۲.۷ درصد و در مقایسه با آبان سال ۱۸.۷ درصد افزایش قیمت

 داشت.

عقبماندگیایراندرتجارتالکترونیک
وهوشمندسازی

رئیس اتاق ایران گفت: هوشمندسازی فضای کسب و کار را بهبود می بخشد 
اما با این حال ما در این حوزه و حوزه تجارت الکترونیک عقب هستیم.

به گزارش مهر، غلامحسین شافعی امروز در مراسم رونمایی از هوشمندسازی و حذف نقش 
عامل انسانی در صدور کارت بازرگانی با بیان اینکه هوشمندسازی یک دیوار از فساد را بر می دارد، 
اظهار داشــت: یک زمانی برای گرفتن یک استعلام، افراد باید از شهرهای مختلف به تهران 
می آمدند و چند سفر درون شهری انجام می دادند تا در نهایت جواب استعلام را بگیرند.رئیس اتاق 
بازرگانی ایران افزود: هوشمندسازی به لحاظ اقتصادی در کل کشور اثرگذار است. از سوی دیگر 
می تواند فضای کسب و کار کشور را که به شدت نامناسب شده، بهبود بخشد و رتبه ما را در دنیا 
ارتقا دهد.وی ادامه داد: متأسفانه ما هنوز از هوشمندسازی، تجارت الکترونیک و سایر مولفه هایی 
که به این حوزه مربوط می شود، عقب هستیم.شافعی تصریح کرد: معمولاً در ابتدای هر تغییری، 
افراد مقاومت می کنند و بعد از اینکه تغییرات اعمال شد شروع به خودزنی می کنند. قطعاً در برابر این 

هوشمندسازی ها شاهد مقاومت های زیادی خواهیم بود اما نباید به آنها اعتنایی شود.

قطاراکوواردایستگاهزاهدانشد
شــرکت راه آهن جمهوری اسلامی ایران اعلام کرد: پس از ۱۲ سال، قطار 
باری اکو در کریدور ریلی اســلام آباد - تهران - استانبول، راه اندازی و وارد 

ایران شد.
به گزارش مهر به نقل از شرکت راه آهن جمهوری اسلامی ایران، نخستین قطار کریدور ریلی 
اسلام آباد - تهران- استانبول، امروز از مرز میرجاوه وارد کشورمان شد و پس از انجام عملیات 
ترانشیپمنت از مرز رازی به مقصد استانبول اعزام می شود.با توجه به ظرفیت های موجود و پتانسیل 
قابل توجه بار جهت حمل از پاکستان به سمت ترکیه و اروپا و بالعکس، راه آهن های سه کشور 
ترکیه، ایران و پاکستان، تلاش ویژه ای برای راه اندازی قطارهای برنامه ای، منظم و دو سر بار 
در مسیر این کریدور به کار بستند که کوتاه ترین مسیر مواصلاتی میان پاکستان و جنوب آسیا به 
سمت ترکیه و اروپا محسوب می شود.گفتنی است قطار اکو به عنوان یکی از مؤثرترین شقوق 
حمل بار، می تواند در گسترش صادرات و مبادلات تجاری میان کشورهای عضو این کریدور، 
نقشــی پر رنگ ایفا کند.طول این کریدور ریلی بیش از ۶ هزار و ۵۰۰ کیلومتر است که ۱۹۹۰ 
کیلومتر آن در خاک پاکستان، ۲۶۰۳ کیلومتر در خاک ایران و ۱۹۵۰ کیلومتر آن در خاک ترکیه 
قرار دارد. زمان سیر قطار در این مسیر ریلی، کمتر از نصف زمان جابجایی حمل کالا در مسیر 

دریایی برآورد شده است.

اخبار کوتاه 

وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: حمایت از تولید 
و رفع موانع تجاری موجب شد تا صادرات کشور به 
سرعت افزایش یابد و شاهد عبور صادرات از مرز 

۴۰ میلیارد دلار در ۹ ماهه امسال باشیم. 
»سید رضا فاطمی امین« در آیین رونمایی از کارت بازرگانی 
بدون دخالت عامل انســانی در محل وزارت صنعت، معدن و 
تجارت اظهار داشت: این وزارتخانه متولی سامانه جامع تجارت 
اســت اما وزارتخانه هایی مانند امور اقتصادی و دارایی، جهاد 
کشاورزی و وزارت بهداشت و درمان در کنار نهادهای بخش 

خصوصی، در یک همکاری مسیر تجارت را تسهیل می کنند.
وی با بیان اینکه تکمیل سامانه جامع تجارت حکومت داری و 
مدیریت را تغییر می دهد، تصریح کرد: بر همین اساس شرایطی 
فراهم شده است تا کارت بازرگانی برای افراد دارای صلاحیت 
صادر شود و سوء استفاده گران نتوانند خللی در تجارت کشور به 

وجود بیاورند.فاطمی امین با تاکید بر اینکه سامانه جامع تجارت 
ابــزاری را در اختیار قرار می دهد که بتوانیم قوانین را با نظارت 
اجرایی کنیم، خاطرنشان کرد: تســهیل گری از اولویت های 
صادرات کشور است، بر همین اساس ۲۵ هزار تاجر می توانند 
از ۲۵ اســتعلام لازم را از ۲۰ دستگاه ناظر در زمان کوتاه یک 

ساعت دریافت کنند.
امضاهای طلایی از روند تجارت حذف شد

وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه سامانه جامع تجارت 
موجب شده تا مسیر فساد و رانت بسته شود، گفت: امضاهای 
طلایی از نخستین اقدامات به ثمر رسیده در دولت است تا با 
شفافیت در اقتصاد به ویژه صدور کارت بازرگانی در مسیر توسعه 

گام برداریم.
وی با تاکید بر اینکه صادرات کشور در شرایط مناسبی قرار 
گرفته است، تصریح کرد: از نخستین روزهای فعالیت در وزارت 

صمت موانع شناسایی شد و با تصویب موارد پیشنهادی فعالان 
اقتصادی با رشد تجارت مواجه شدیم.

فاطمی امین افزود: وظیفه داریم تا می توانیم قوانین نادرست 
را حذف کنیم تا با استفاده از ظرفیت فراوان کشور صادرات را 

توسعه دهیم.
وی تاکید کرد: با پشتیبانی از تولید و رفع موانع می توانیم بیکاری 
و کمبودها را کاهش دهیم و با تنظیم بازار و مدیریت بازار ارز در 

اقتصاد تسهیل ایجاد کنیم.
بر اســاس آخرین اعلام گمرک، کل تجارت خارجی کشور 
تــا پایان آبان ماه ۱۱۰ میلیــون و ۳۰۰ هزار تن کالا به ارزش 
۶۳ میلیارد و ۱۰۰ میلیون دلار بود که سهم صادرات ۸۳ میلیون 
و ۷۰۰ هزار تن به ارزش ۳۱ میلیارد و ۱۰۰ میلیون دلار و سهم 
واردات ۲۶ میلیــون و ۵۰۰ هزار تن کالا به ارزش ۳۲ میلیارد 

دلار بوده است.

وزیر صنعت خبر داد:

امضاهای طلایی از روند تجارت حذف شد

اینفوگراف

باهوشمندسازیقاچاقجمعنمیشود،اماکممیشود افزایشقیمتکالاهایاساسیقابلقبولنیست
رئیسستادمبارزهباقاچاقکالاوارز: معاونوزارتجهادکشاورزیخبرداد:

معاون توسعه بازرگانی وزارت جهاد کشاورزی گفت: برخلاف 
شــایعاتی که این روزها در برخی محافل مطرح می شود ارز 
ترجیحی تامین گندم، دانه های روغنی و نهاده های دامی برای 

دی ماه تخصیص یافت. 
به گزارش  وزارت جهاد کشاورزی، »عباس عسکرزاده« اظهار داشت: با توجه 
به این که در ۶ ماهه دوم سال بر اساس قانون ارز ترجیحی کالاهای اساسی 
به صورت ماه به ماه تخصیص می یابد، ارز ترجیحی این ســه قلم ذکر شده 
مانند سابق برای دی ماه تامین شده و هیچ مشکلی در این زمینه وجود ندارد.
وی ادامــه داد: با توجه به ادامه روند تخصیص ارز ترجیحی به این کالاهای 

اساسی، هیچ افزایش قیمتی در خصوص محصولات اساسی از جمله مرغ و 
گوشت قابل قبول نیست.معاون توسعه بازرگانی وزارت جهاد کشاورزی گفت: 
اکنون در ســامانه بازارگاه نهاده دامی مورد نیاز دامداران و مرغداران با قیمت 
سابق بارگذاری شده و این افراد می توانند مثل گذشته نهاده مورد نیاز خود را از 
این سامانه دریافت کنند.عسکرزاده افزود: همه ذخایر استراتژیک کشور نیز در 
شرایط بسیار مطلوبی قرار دارند و تامین آن ها به صورت مستمر ادامه دارد و در 
این زمینه نیز هیچ گونه کمبودی وجود ندارد.وی گفت: به طور کلی در خصوص 
کالاهای اساسی هیچ نقصان و کمبودی نیست و همه محصولات و کالاهای 

اساسی به میزان بیش از نیاز تامین شده است.
معاون توســعه بازرگانی وزارت جهاد کشاورزی بیان داشت: با توجه به این 
که همه زنجیره تولید، تامین و توزیع کالاهای اساسی براساس قانون انتزاع 
به وزارت جهاد کشاورزی واگذار شده، نظارت بر بازار کالاهای اساسی نیز به 
شکل مستمر در حال پیگیری است.عسکرزاده تصریح کرد: به هیچ وجه اجازه 
برهم زدن ثبات بازار کالاهای اساسی را نمی دهیم و با اندک کسانی که قصد 
شــایعه پراکنی و ایجاد اخلال داشته باشند برخورد جدی انجام می شود.وی 
خاطرنشان کرد: به مردم اطمینان می دهیم که در خصوص تامین و همچنین 
قیمت کالاهای اساسی هیچ چالشی وجود ندارد. با ارائه  لایحه بودجه دولت 
سیزدهم برای سال ۱۴۰۱، حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی برای کالاهای اساسی بجز 

گندم و دارو مطرح شد که البته این مهم هنوز محقق نشده است.

رئیس ســتاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز گفت: کارت بازرگانی 
موقت بستری برای ورود کالای قاچاق به کشور شده بود که 
با هوشمند سازی، نمی توان گفت ورود کالای قاچاق به کشور 

جمع می شود، اما کم خواهد شد. 
علی مویدی خرم آبادی در در مراسم رونمایی صدور هوشمند کارت بازرگانی، 
اظهار کرد: قاچاق معلول بی انضباطی ها، خلاءها، عدم ساماندهی ها، هوشمند 

سازی ها و دسترسی افراد است.
همچنین به گفته وی کارت بازرگانی موقت بستری برای ورود کالای قاچاق 
به کشور شده بود که با هوشمند سازی، نمی توان گفت ورود کالای قاچاق به 

کشور جمع می شود، اما کم خواهد شد.
رئیس ســتاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز در ادامه از شناسایی درگاه های ورود 
قاچاق خبر داد و گفت که این درگاه ها یکی پس از دیگری در حال کم شدن 
هستتد. مویدی هوشمند سازی را موجب افزایش آرامش بازار و تجارت و بهبود 
امنیت تجاری کشور دانست و از وزیر صمت خواست سامانه جامع تجارت تا 

پایان سال تکمیل شود.
هنوز در هوشمندسازی عقب هستیم

در ادامه این برنامه، غلامحسین شافعی نیز با بیان اینکه حذف هر مجوز به 
منزل فرو ریختن یک دیوار از فســاد است، اظهار کرد: در گذشته افراد برای 
گرفتن یک استعلام باید از شهرهای مختلف به تهران می آمدند و چند سفر 

درون شهری انجام می دادند که با هوشمندسازی این مسئله برطرف شد.
وی با بیان اینکه هوشمندسازی به لحاظ اقتصادی در کل کشور اثرگذار است 

و می تواند رتبه فضای کسب و کار کشور را 
بهبود بخشد، اظهار کرد: ما هنوز از هوشمندسازی، تجارت الکترونیک و سایر 

مولفه های مربوط به این حوزه عقب هستیم.
شافعی تصریح کرد: معمولاً در ابتدای هر تغییری، افراد مقاومت می کنند 
و بعد از اینکه تغییرات اعمال شــد شروع به خودزنی می کنند. قطعاً در برابر 
این هوشمندسازی ها شاهد مقاومت های زیادی خواهیم بود، اما نباید به آنها 

اعتنایی شود.

ارز4200تومانیدردیماههماختصاصمییابد ابلاغیارانهحملونقلصادراتیهواپیماهایکالاهایکشاورزی

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به برنامه ریزی های 
انجام شده برای توسعه زیرساخت ها و لجستیک صادراتی، 
گفت: شیوه نامه پرداخت یارانه حمل و نقل صادراتی هواپیماهای 
 بــاری حامل محصولات کشــاورزی توســط وزیر صمت

 ابلاغ شد. 
به گزارش سازمان توسعه تجارت ایران، »علیرضا پیمان پاک« اظهار داشت: 
بر اساس بند )م( تبصره )۱( قانون بودجه و همچنین ماده )۴( بسته حمایت 
از صادرات غیرنفتی سال ۱۴۰۰، اعتباراتی برای پرداخت یارانه حمل هوایی 
محصولات کشاورزی به کشورهای همسایه و حوزه اتحادیه اوراسیا در نظر 

گرفته شده است که بر این اساس سازمان توسعه تجارت ایران با همکاری 
وزارت جهاد کشاورزی، شیوه نامه اجرایی مربوطه را تدوین کرد و پس از آن 

توسط وزیر صنعت، معدن و تجارت ابلاغ شد.
رئیس کل ســازمان توسعه تجارت ایران افزود: کاهش هزینه های حضور 
صادرکنندگان محصولات کشاورزی در بازار کشورهای همسایه و کشورهای 
حوزه اتحادیه اوراســیا و افزایش قدرت رقابت پذیری صادرات محصولات 
کشاورزی با هدف کاهش مدت زمان حمل این دسته از کالاهای صادراتی به 

دلیل فسادپذیر بودن، از جمله اهداف شیوه نامه اجرایی است.
وی ادامه داد: در صورت اختصاص بودجه های لازم توســط سازمان برنامه 
و بودجه و در قالب کارگروه مشــترک با وزارت جهاد کشاورزی، نسبت به 
حمایت و تشــویق صادرکنندگان از طریق کاهش هزینه های حمل و نقل 
هوایی کالاهای فسادپذیر و با محاسبه هزینه سوخت هواپیماهای باری به 

میزان هزینه سوخت هواپیماهای مسافری اقدام خواهد شد.
پیمان پاک اضافه کرد: وزارت صمت مصمم به توسعه و تجهیز زیرساخت های 
 تجــاری به عنوان یکــی از اولویت هــای حوزه تجارت خارجی کشــور 

است.
به زعم کارشناســان، این اقدامات ســاختاری به ویژه در حوزه لجستیک 
صادراتی مقدمه ای بســیار حیاتی برای عملیاتی شدن تجارت آزاد با حوزه 

اوراسیا تلقی می شود.

رئیــس هیات مدیره اتحادیه مرغ تخم گذار اســتان تهران 
گفت: براساس اعلام معاونت امور دام وزارت جهاد کشاورزی، 
نهاده هــای دامی در دی ماه نیز با ارز ۴۲۰۰ تومانی در اختیار 

تولیدکنندگان قرار می گیرد.
ناصر نبی پور با اشاره به اینکه مطرح شدن مباحثی از سوی برخی کارشناسان 
و نمایندگان مجلس درباره احتمال حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی منجر به این شد که 
تعدادی از واردکنندگان از عرضه نهاده های دامی به بازار خودداری کنند، گفت: 
زمانی که مباحثی مبنی بر حذف یارانه و گرانی محصول نهایی مطرح می شود 

طبیعی است که چنین اتفاقاتی رخ دهد.
این فعال صنفی ادامه داد: همچنین برخی تولیدکنندگان از عرضه تخم مرغ 

به بازار خودداری می کردند چرا که احتمال می دادند قیمت آن افزایش یابد.
نبی پور ضمن انتقاد از چنین اقداماتی گفت: مگر چقدر می توان این محصولات 
را انبار کرد و به بازار عرضه نکرد، بعد از مدتی چاره ای جز عرضه آنها به بازار 
وجود ندارد و زمانی هم که عرضه زیاد شود قیمت متعادل می شود.وی تصریح 
کرد: با این حال امروز معاونت امور دام وزارت جهاد کشاورزی اعلام کرده که 
نهاده های دامی در دی ماه نیز با ارز ۴۲۰۰ تومانی در اختیار تولیدکنندگان قرار 
می گیرد.این فعال صنفی از اظهار نظر کارشناسان و نمایندگان مجلس در این 
زمینه ابراز نگرانی کرد و گفت: باید وزارت جهاد کشاورزی به عنوان متولی امر 
در این حوزه ابراز نظر کند و بگوید که چه زمانی قرار اســت چنین اتفاقی رخ 

دهد تا تکلیف تجار، تولیدکننده و مصرف کننده مشخص شود. اظهار نظرات 
کارشناسی نه تنها مشکلی را حل نمی کند بلکه به شایعات دامن می زند و منجر 

به آشفتگی و نابسامانی بازار خواهد شد.
نبی پور با تاکید بر اینکه چنین اقدامی نیاز به یک بسترسازی جدی دارد و چنین 
بستری الان فراهم نیست، اضافه کرد: غذای مردم مانند بنزین نیست که قیمت 
آن یک تا دو هزار تومان افزایش یابد و مدتی بعد همه چیز متعادل شود، وقتی 
قرار است قیمت مواد غذایی چند برابر شود باید زیرساخت ها به درستی فراهم 
شود و نمی توان با آن شوخی کرد همچنین نقدینگی مورد نیاز تولیدکنندگان 

۵ برابر می شود باید شرایطی باشد که تولیدکننده بتواند آن را فراهم کند.

بازار اجاره بعد از صعود آرام گرفت

صادرات فلفل دلمه ای به روسیه از سرگرفته می شود؟

سرعت رشد نرخ اجاره مسکن در تهران پس از افزایش تا 
۵۲ درصد، کاهش یافته و البته با اینکه انتظار می رفت تورم این 
بخش در پاییز و زمستان منفی شود، به دلیل کمبود فایلهای 
مرغوب و جا ماندن از رشــد قیمت مسکن، نسبت به کاهش 

قیمت مقاوم شده است. 
بازار اجاره با کاهش حجم واحدهای عرضه شده به این بخش از ابتدای پاییز 
مواجه شده و کماکان این وضعیت ادامه دارد. البته بنا به گفته واسطه های ملکی، 
نرخها پایین نیامده است؛ چرا که این بازار در حال پر کردن عقب ماندگی خود 
از قیمت مسکن است. با اینکه آمار بانک مرکزی از رشد ۵۱.۶ درصدی قیمت 
اجاره نسبت به سال قبل خبر می دهد گزارشهای میدانی گویای آن است که 
نرخها در محله های شــمالی و غرب تهران بیش از آمارهای رسمی افزایش 

یافته است.

در حال حاضر رشد قیمتها در بازار اجاره تا حد قابل توجهی کند شده و از رشد 
حدود ۱۰ درصد در بهار و تابستان امسال به حدود ۱ درصد رسیده است. این در 
حالی است که در سالهای گذشته معمولا با ورود به نیمه دوم سال، رشد اجاره 
بها منفی می شد. فعالان بازار مسکن، رکود معاملات در بخش خرید و فروش 
را در مقاومت بازار اجاره نسبت به کاهش قیمت، موثر می دانند؛ زیرا مالکان، سود 

نبردن از بخش خرید و فروش را در بازار اجاره جست وجو می کنند.
با اینکه دولت همانند سال گذشته سقف مجاز افزایش اجاره بها را ۲۵ درصد در 
شهر تهران، ۲۰ درصد در سایر کلانشهرها و ۱۵ درصد در دیگر شهرها تعیین 
کرد، آمار رسمی بانک مرکزی از افزایش ۵۱.۶ درصدی نرخ اجاره در تهران و 
۵۵ درصدی در کل کشور حکایت دارد. این مساله جدا از آنکه دستورپذیر نبودن 
اقتصاد آزاد را نشان می دهد، بنا به گفته کارشناسان، نرخ گذاری اثر معکوس در 

بازارها ایجاد می کند.

 ـمی گوید:   ـرییس اتحادیه مشــاوران امــلاک  مصطفی قلی خســروی 
گزارشهای بسیاری از مستاجران به ما می رسد که می گویند تا پیش از مصوبه 
دولت بر روی نرخ کمتر از ۲۵ درصد با صاحبخانه خود توافق کرده بودیم اما 

با دستورالعمل دولت، صاحبخانه کف افزایش نرخ را ۲۵ درصد تعیین کرد.
ابتدای سال جاری نرخ رشد سالیانه اجاره بها در تهران ۳۲ درصد بود که در 
مهرماه به ۴۸ درصد و آبان ماه به ۵۱.۶ درصد رسید که نشان می دهد بازار در 
یک روند صعودی قرار داشته است. بررسی وضعیت فعلی بازار اجاره حاکی از 
آن است که عمده فایلهای موجود را واحدهای بزرگ متراژ دارای نقص واقع 
در نیمه شمالی تهران تشکیل می دهد. نرخ رهن این واحدها نیز بعضا میلیاردی 
شده است؛ در حالی که با این مبالغ می توان در نیمه جنوبی تهران صاحبخانه 
شد. پیش بینی کارشناسان این است که بازار اجاره تا اردیبهشت سال آینده با 

ثبات نسبی قیمتها به حرکت خود ادامه دهد.

معاون امور باغبانــی وزارت جهاد کشــاورزی از ادامه 
رایزنی ها برای از سرگیری صادارات فلفل دلمه ای ایران به 

روسیه خبر داد.
به گزارش تجارت نیوز، چند وقتی است که بازگشت محصولات کشاورزی 
صادراتی ایران از چند کشور به علت استفاده از سموم غیراستاندارد حاشیه 
ساز شده، سوال اینجاست که آیا این کشورها مبادلات خود با ایران را از سر 

می گیرند و به محصولات ایران اجازه ورود می دهند؟
فارس نوشته اســت:محمدمهدی برومندی معاون امور باغبانی وزارت 
جهاد کشــاورزی در رابطه با مذاکرات اخیر برای از ســرگیری صادرات 
فلفل دلمه ای ایران به روسیه، افزود: روسیه به عنوان یکی از همسایگان و 
شرکای تجاری ایران اهمیت بالایی برای ما دارد و بخش قابل ملاحظه ای 
از تولید محصولات کشــاورزی ایران اعم از سبزی، صیفی،  انواع میوه و 
خشکبار به این کشور صادر می شود.وی افزود: روسیه اخیرا یک ممنوعیت 
موقت برای محصول فلفل دلمه ای اعمال کرده است که نشان می دهد 

که ما با این کشور باید پروتکل های جدیدی را وضع کنیم.
برومندی ادامه داد: در گلخانه های ما از سمومی استفاده می شود که مورد 
تایید اتحادیه اروپا است اما در بین این سموم ۴ سم وجود که توسط روسیه 
رجیستر نشده بود؛ روسیه درخواست داشت که به خاطر عدم تعریف این 
سموم در این کشور، پروتکل های جدیدی بین دو کشور اعمال شود به 

همین دلیل صادرات فلفل دلمه ای به روسیه متوقف شده است.
وی تاکید کرد: محصول فلفل دلمه ای ایران بسیار سالم است، با توجه 
به شرایط اقلیمی و آب و هوایی ایران به ویژه ساعت آفتابی، محصولات 
کشاورزی ایران با کیفیت ترین محصول در کشورهای منطقه و دنیا است.

معاون امور باغبانی وزارت جهاد کشاورزی تصریح کرد: ما مذاکرات فنی 
مفصلی را با روسیه داشتیم و در این مذاکرات به صورت مستند کیفیت و 
ســلامت محصولات ایرانی را اثبات کردیم و روسیه قول بررسی مجدد 

اسناد و بازدید میدانی از مراکز تولید در ایران را داد و مقرر شد استانداردها را 
بار دیگر با هم مرور کنیم و امیدواریم این محدودیت و ممنوعیت موقت هر 
چه سریع تر برداشته شود و ما شاهد صادرات فلفل ایران در روسیه باشیم.

وی افزود: با وزارت کشــاورزی روسیه هم مذاکره داشتیم و این کشور 
خواهان ارتقای سطح روابط بین دو کشور هستند، کمیته مشترکی در بخش 
کشــاورزی دو کشور تشکیل شده و به زودی اولین جلسه این کمیته با 
موضوع ارتقا سطح روابط در بخش کشاورزی، تبادل علمی و تجارت در 

حوزه کشاورزی برگزار خواهد شد.
برومندی در رابطه با میزان تولید، مصرف و صادرات فلفل دلمه ای در 
کشور گفت: سال گذشته ۲۶۰ هزار تن تولید فلفل دلمه ای داشته ایم و 
از ۱۷ هزار گلخانه ای که همواره در حال تولید اســت حدود یک هزار و 
۷۵۰ هکتار به کشت فلفل دلمه ای اختصاص دارد، طبق برنامه باید در 
ســال ۱۴۰۰، تولید آن به ۳۲۰ هزار تن افزایش پیدا کند؛ در حال حاضر 

روزانه ۳۵۰ تن فلفل دلمه ای در کشور تولید می شود.
وی افزود: سرانه مصرف فلفل دلمه ای در دنیا بیش از ۱۲ کیلو است اما 
در ایران کمتر از یک کیلوگرم است در حالی که ویتامین ث موجود در فلفل 

دلمه ای نسبت به برخی میوه های دیگر بیشتر است.
معاون امور باغبانی وزارت جهاد کشاورزی با بیان این که هم اکنون فلفل 
دلمه ای ایران به تمام کشورهای همسایه و حوزه اوراسیا صادر می شود، 
ادامه داد: ممنوعیت موقت تنها از طرف کشور روسیه بوده که بازار هدف 
اصلی ما برای صادرات فلفل دلمه ای محســوب می شود و کشاورزان 

ما برای این کشور به صورت کشت قراردادی محصول تولید می کنند.
وی افزود: روسیه تنها در یکی از محموله ها این سموم را مورد رصد قرار 
داده اند در حالی که روزانه حداقل ۳۰ کامیون فلفل دلمه ای به روســیه 
ارسال می شده است، این کامیون ها از ۱۵ تا ۲۰ تن هستند و ارزش مالی 
صادرات فلفل دلمه ای به کشورهای مختلف سالانه بیش از ۱۰۰ میلیون 

دلار است.برومندی با بیان این که علف های هرز، آفات و بیماری ها نباید 
با محصولات صادراتی وارد کشور مقصد شوند، عنوان کرد: سازمان های 
حفظ نباتات دو کشور به صورت مداوم با هم جلسه داشته اند و پروتکل ها 
رعایت می شد اما سازمان نظارت بر حقوق مصرف کنندگان و رفاه بشر 
روسیه این ممنوعیت را اعمال کرده است که پیش از این به ما اطلاع داده 
نشده بود.وی در رابطه با ممنوعیت صادرات برخی محصولات دیگر در 
فضای مجازی گفت: در روزهای اخیر در فضای مجازی ادعا شد که سیب 
زمینی ایران از ترکمنستان برگشت خورده است اما چنین موضوعی صحت 

ندارد و اصلا صادراتی انجام نشده که برگشت خورده باشد.
معاون امور باغبانی وزارت جهاد کشاورزی ادامه داد: محموله کیوی در 
هندوستان به دلیل آفت شپشک دچار مشکل شد که دیده شدن این آفت 
بر روی محصول نشان دهنده این است که از سموم در تولید استفاده نشده 

و محصول کاملا سالم است.
وی تاکید کرد: ما پروتکل ها متفاوتی با کشورهای مختلف داریم و در 
خصوص هند نباید محصول شپشک داشته باشد اما امارات متحده عربی 
به دلیل این که نداشتن تولید کیوی، با شپشک مشکلی ندارد، صادرات 
محصول ایرانی از امارات به هند انجام شــده بود، بنابراین برای حل این 
مشکل پروتکل های اعمال شده با هند را با امارات هم اعمال کرده ایم و 
محموله کیوی در بندرعباس توسط وزارت جهاد کشاورزی توقیف شد اما 
در فضای مجازی گفت هشده که محموله از امارات برگشت خورده است؛ 

هیچ محموله ای از امارات و ترکمنستان برگشت نخورده است.
برومندی در رابطه با میوه شب عید گفت: تولید میوه امسال بسیار خوب 
بوده است و طبق دستور وزیر جهاد کشاورزی و با پیش بینی وضعیت عادی 
برای کشور با افزایش واکسیناسیون مردم بر علیه بیماری کرونا، میوه بیش 
از سال های اخیر توسط سازمان مرکزی تعاون روستایی ذخیره شده است و 

مردم نگران میوه شب عید نباشند.
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